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Duben 2024 č. 2

Vážení spoluobčané, 
po dvou měsících Vás vítám u vydání dalšího 

Liběchovského zpravodaje. Příroda se probouzí ze 
zimního spánku, pomalu se začínáme loučit se 
zimou a připravujeme se na jarní a letní aktivity. 
Přehled zpráv tentokrát nezačneme standardně 
informacemi o stavbách, ale připomenutím změny 
termínů svozu směsného odpadu a bioodpadu 
a změny termínů pro odečty vodoměrů.

• V předešlých číslech Liběchovského zpravodaje 
jsme Vás již informovali o změně svozového 
kalendáře směsného odpadu a bioodpadu. 
Svozový kalendář byl zveřejněn v minulém čísle 
Liběchovského zpravodaje a stále je k dispozici 
také na webových stránkách města Liběchov. 
Od  1. dubna 2024 dochází k této změně: 
v  pondělí 1.  dubna budou odvezeny popelnice 
s  bioodpadem (hnědé nádoby s nápisem 
Bioodpad Město Liběchov) a následující pondělí 
8. dubna budou svezeny popelnice se směsným 
odpadem. Takto se svozy budou střídat vždy po 
týdnu, a to až do konce listopadu. 

• V minulém čísle Liběchovského zpravodaje 
jsme psali také o změně termínů odečtů vody. 
Letos budou odečteny stavy vodoměrů na konci 
června a na konci prosince.

• V únoru začala rekonstrukce střechy Kostelíčka. 
Hned od začátku je jasné, že to bude stavba 
náročná. Protože jde o kulturní památku, tak 
veškeré, byť drobné změny je nutné konzultovat 
s  odborníky z oboru památkové péče. Také se 
postupně odkrývají vrstvy stavby, pod kterými se 
skrývají mnohá překvapení. Například na 
začátku března byla objevena část krovu 
ze  17.  století, a tím pádem se musí oproti 
původní projektové dokumentaci změnit postup 
prací a způsob založení krovu. Předpokládané 
ukončení stavby je 30. června 2024.

• V únoru byla instalována nová okna do obou 
štítů ješovické hospody. V letošním roce je zde 

ještě naplánována rekonstrukce kuchyně, 
koupelny a toalety v zázemí hospody.

• V únoru byly osazeny zrenovované historické 
vchodové dveře do Turnhalle. 

• V březnu bylo dokončeno nové kontejnerové 
stání pod Třešňovkou. Více se dozvíte v článku 
na straně 5.

• V březnu začala kompletní rekonstrukce 
střechy na budově pošty. Střecha pošty je 
v pořadí již sedmou střechou, kterou kompletně 
rekonstruujeme. Podrobnější informace najdete 
rovněž na straně 5.

• V sokolovně prochází opravou místnost pod 
kuchyní, která bude sloužit jako sklad, a v dubnu 
začne lakování parketové podlahy v  sále 
sokolovny.

Kostelíček se brzy dočká nové střechy, 20. březen 2024
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• V sobotu 11. května v 10 hodin dopoledne 
přivítáme na Městském úřadě nové občánky 
Liběchova a Ješovic.

• V sobotu 1. června se uskuteční Dětský den 
v  Liběchově a v neděli 2. června v Ješovicích. 
Plakátky otiskujeme na straně 19 a na zadní 
obálce zpravodaje.

• O letních prázdninách se již posedmé uskuteční 
příměstský tábor. Všechny důležité informace 
jsme pro Vás shrnuli na straně 11.

• Ve dnech 7. a 8. června proběhnou volby do 
Evropského parlamentu.

Uskutečněné akce: Dětský karneval v Liběchově, 
Ples Vítání jara.

Plánované akce: Zápis do 1. třídy ZŠ a MŠ 
Václava Levého Liběchov (23. 4.) a zápis 
k  předškolnímu vzdělávání (16. 5.), Pálení 
čarodějnic (30. 4.), Jarní výstava v SOU Boží Voda 
(3.–4. 5.), Otevírání Zámku Liběchov (4. 5.), 
Kulturní léto ve mlýně (od 5. 5.), Oslava založení 
Modré kotvy Liběchov (8. 5.), Vítání občánků (11. 
5.), Dětské rybářské závody (11. 5.), Májová zábava 
(18.  5.), Den dětí v Liběchově (1. 6.), Den dětí 
a  Ješovický koláček v Ješovicích (2. 6.), Svatodušní 
slavnost na Zámku Liběchov (17.–20. 5.).

Vítání občánků 
V sobotu 11. května 2024 od 10 hodin dopoledne 

se v obřadní síni Městského úřadu Liběchov 
uskuteční tradiční Vítání občánků. Budeme se těšit 
na všechny děti narozené od 1. května 2023 do 
30. dubna 2024, které mají trvalý pobyt v Liběchově 
nebo Ješovicích. Rodiče dětí obdrží pozvánku. 
Součástí Vítání občánků bude krátké kulturní 
vystoupení žáků 1. stupně ZŠ a MŠ Václava Levého 
v Liběchově.

Kontakt: paní Lenka Kühnelová, matrikářka
e-mail: matrika@libechov.cz
telefon: 315 697 200

Vodovodní přípojky 
Povinnosti odběratelů a úhrada oprav 

DSO Boží Voda jakožto provozovatel vodovodní 
sítě zabezpečuje její opravy a v některých případech 
zajišťuje také opravy vodovodních přípojek.

Veškeré záležitosti týkající se vodovodních, ale 
i  kanalizačních řadů řeší Zákon o vodovodech 
a  kanalizacích č . 274/2001 Sb., který byl 
novelizován zákonem č. 275/2013 Sb. Vodovodní 
přípojka a vše, co s ní souvisí, je definována v § 3  
jako samostatná stavba tvořená úsekem potrubí od 
odbočení z  vodovodního řadu k  vodoměru. 
Vodovodní přípojka není vodním dílem.

Vlastníkem vodovodní přípojky je majitel 
pozemku nebo stavby připojené na veřejný 
vodovod. Vodovodní přípojku vždy pořizuje 
vlastník nemovitosti (odběratel) na své náklady. Je 
při tom povinen zajistit správné provedení 
a užívání přípojky, aby nemohlo dojít ke znečištění 
vody v potrubí vodovodního řadu. 

Stručně řečeno, vlastník pozemku nebo stavby 
připojené na vodovod zodpovídá za vodovodní 
přípojku se vším všudy. Změna nastává pouze při 
opravě přípojky, kdy záleží na tom, jaká část 
přípojky je poškozena. Opravu té části vodovodní 
přípojky, která se nachází na pozemku tvořeném 
veřejným prostranstvím, zajišťuje provozovatel 
(tedy DSO Boží Voda) a hradí ji ze svých 
provozních nákladů. Naopak při opravě části 
vodovodní př ípojky uložené na pozemku 
odběratele hradí tuto opravu odběratel – vlastník 
nemovitosti.

Články na straně 1–2
Ing. et Mgr. Vladimíra Zralíková, starostka města

Termíny uzávěrek Liběchovského 
zpravodaje v roce 2024 
č. 3/2024 = uzávěrka 17. 5. (pozvánky na 

akce ke konci školního roku, kulturní 
program na prázdniny)

č. 4/2024 = uzávěrka 9. 8. (pozvánky na 
akce od začátku září do konce listopadu)

č. 5/2024 = uzávěrka 3. 11. (vánoční číslo:  
adventní akce, příp. lednové plesy apod.)

Termín nejbližší uzávěrky najdete také 
v tiráži každého čísla. V případě mimořádné 
změny nové datum včas oznámíme na 
vývěsce a webové stránce města.
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Biopopelnice a svoz bioodpadu 
Jak jsme již několikrát avizovali, od 1. dubna 

nastane změna ve svozu směsného odpadu 
a bioodpadu. Hnědé popelnice na bioodpad je stále 
možné zdarma vyzvednout ve sběrném dvoře 
během otevírací doby nebo po telefonické domluvě 
s vedoucím technických služeb panem Miroslavem 
Haškou.

Ke změně svozu směsného odpadu a bioodpadu 
jsme přikročili především z úsporných důvodů. 
Rozborem obsahu popelnic se směsným odpadem 
se totiž zjistilo, že jeho značnou část tvoří bioodpad. 
Bioodpad je vzhledem ke svému složení relativně 
těžký, a proto je opravdu nutné, aby se ve směsném 
odpadu nevyskytoval. Pro rok 2024 je limit 
směsného odpadu na občana 170 kg za rok. Veškerý 
směsný odpad nad daný limit je pokutován a za 
uložení tohoto odpadu se platí zhruba trojnásobek 
běžné ceny skládkovného.

Vyvážení směsného odpadu se proto od letošního 
dubna bude střídat s vyvážením bioodpadu 
(hnědých popelnic) . Věř íme, že se t ímto 
hospodárným opatřením podaří zmenšit množství 
směsného odpadu na obyvatele, a snížit tak 
náklady na likvidaci odpadu z domácností.

Ing. et Mgr. Vladimíra Zralíková

Banda zlodějíčků řádila v kostelíčku 
Děkujeme spoluobčanům, kteří nám v sobotu 9. 3. 2024 v podvečer nahlásili neoprávněné vniknutí do 

kaple, navíc neváhali a zavolali rovnou na tísňovou linku Policie ČR.
Objekt je nyní jako staveniště předaný firmě Ing. Pavel Polák, s.r.o. Platí zde přísný zákaz vstupu na 

staveniště z bezpečnostních důvodů. Někomu je to ale zjevně úplně jedno. Vylomí dva zámky, přesekne 
přívodní elektrický kabel, a když zjistí, že je z hliníku, nechá jej být. Vezme stavební kolečko, naloží na něj 
vše, co najde, a uhání z místa činu… 
Firmě se ztratilo stavební náčiní, a to od 
koštěte až po bourací kladivo. Jak zloději 
spěchali, postupně se cestou věcí 
zbavovali. Vzali si nejspíš více, než 
mohli unést. A tak jsme některé zcizené 
věci našli pohozené ve křoví podél cesty. 
Něco se zlodějům přece jen podařilo 
odvézt, takže stavební firmě i městu 
vznikla škoda.

Nelituji tří a půl hodiny ze sobotního 
večera strávených s policií a policejními 
techniky, byla to zajímavá zkušenost. Je 
mi ale líto těch ubožáků, co kradou 
a mají to zapotřebí. Škoda, že podezřelí 
zpravodaj nejspíše nečtou.

Ing. Pavla Veverková
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V novém čísle Vám opět přináším informace 
k největším probíhajícím akcím, ale i k projektům, 
které se teprve připravují a u nichž čekáme na 
výsledek žádosti o dotace. 

KOSTELÍČEK S NOVOU STŘECHOU
V únoru jsme dle plánu a díky vhodnému počasí 

mohli začít s opravou střechy Kostelíčka s firmou 
Ing. Pavel Polák, s.r.o. Cena díla je 3 612 973 Kč. 
K  jeho úhradě městu výrazně pomohl sponzorský 
dar Nadačního fondu rodiny 
Malých ve výši 2,5 mil. Kč. 

Nejprve byly sundány staré 
tašky – prejzy. Nahradí je taška 
b o b ro v k a , k t e r á n a k a p l i 
původně byla. Následně bylo 
zahájeno vyklízení velkých 
nánosů holubího trusu atp. 
Jednotlivé části krovu budou 
postupně sejmuty. Vedle kaple 
vznikla stolice, resp. šablona, na 

které tesaři sestavují jednotlivé kusy. 
Dochované díly budou znovu 
použity a  ty, které jsou ve špatném 
stavu, budou nahrazeny novými 
prvky. I přes veškeré odborné 
průzkumy před zahájením stavby 
bylo zjištěno, že stav krovu je horší, 
než se čekalo. Dokonce byly 
nalezeny původní, již rozpadlé 
pozednice, zazděné pravděpodobně 
od posledních úprav střechy v roce 
1 9 6 9 p o p o ž á r u v ě ž e . Ty t o 

pozednice nesly zcela původní části krovu z borovic 
pokácených v letech 1655–1656. Po dohodě 
s  památkáři bude podle tohoto unikátního vzoru 
obnoven celý krov. V  havarijním stavu jsou římsy 
na rozích v přední části budovy. Tento stav, resp. 
návrh na statické zajištění je předmětem jednání 
s  památkáři, projektanty, statiky ad. Zároveň byla 
po stavbě lešení provedena bližší prohlídka 
a  posouzení stavu měděné krytiny věže včetně 
lucerny (horní věžičky). Projekt sice počítal 
s  výměnou plechové krytiny, ta je ale v dobrém 
stavu. Je stará přibližně 55 let (krov věže kompletně 
vyhořel) a  dalších sto let vydrží. Pravděpodobně 
tedy půjdeme cestou lokální opravy (v jedné části je 
v  plechu průstřel od kulky; jinde, na lucerně, kus 
plechu chybí) a nebudeme do krytiny více 
zasahovat. Tradiční zelená barva tak bude 
zachována. Ano, také jsme se těšili, že se bude věž 
aspoň chvíli lesknout. Dozvěděli jsme se však, že 
kvalita nových měděných plátů se s původními 

Zprávy o dotacích a dalších chystaných projektech
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nedá srovnávat. Měď hnědne, případně se provádí 
různé speciální úpravy a příměsi, které způsobí její 
zezelenání. Její životnost je daleko nižší. Práce na 
střeše kostelíčka budou probíhat pravděpodobně do 
června letošního roku. Součástí projektu je i nový 
hromosvod, dešťové svody a vybudování dešťové 
galerie. 

STŘECHA NA BUDOVĚ POŠTY
V minulém čísle jsme vás informovali o chystané 

rekonstrukci střechy na budově pošty. Na přelomu 
ledna a února jsme provedli výběrové řízení na 
zhotovitele. Zastupitelstvo na svém jednání 
schválilo uzavření smlouvy o dílo s firmou 
DOMECOS, s.r.o., v ceně 4,3 mil. Kč včetně DPH. 
Cena je nižší, než ve svém rozpočtu předpokládal 
projektant. Celá akce se bude hradit ze schváleného 
rozpočtu města Liběchov na letošní rok. Nečekali 
jsme, že firma bude moci nastoupit již na jaře. My to 
ale vítáme. Dle předloženého harmonogramu 
stavební firmy budou práce probíhat od března 
maximálně do poloviny července letošního roku. 
Střecha je v havarijním stavu, a tak vyžaduje 
kompletní rekonstrukci, resp. zcela nový krov, 
věnce, novou krytinu, hromosvod. Krov je navržen 
tak, aby se v podkroví daly v budoucnu vybudovat 
bytové jednotky. Azbestové šablony nahradí pálená 
taška. 

N O V É K O N T E J N E R O V É S T Á N Í P O D 
TŘEŠŇOVKOU

Na konci února bylo předáno staveniště pro 
stavbu nového kontejnerového stání pod 
Třešňovkou. Jako součást projektu, v rámci nějž 
byly pořízeny mj. hnědé popelnice na bioodpad, 
které jsou zapůjčovány občanům, vznikne i nové 
kontejnerové stání. Na stávajícím místě bude stání 
upraveno po vzoru ploch u hřbitova či pod školou 
(d lážděná p locha , poz inkovaná ohrádka 
z  tahokovu). Stavbu zajišťuje firma Mrázek za 446 
tisíc Kč včetně DPH. V době vydání zpravodaje by 
mělo být stání dokončeno. Dále bude v rámci 
projektu zakoupen počítač pro obsluhu sběrného 
dvora. Každý převzatý odpad se již nyní 
zaznamenává do evidence. Zároveň bude pořízen 
kamerový systém k bráně dvora. Stává se totiž, že 
někteří nezodpovědní občané bez předchozí 
telefonické domluvy přivezou odpad před 
zavřenou bránu, kde ho odloží. Ztěžuje to pak práci 
našim zaměstnancům.

FOTOVOLTAIKA NA OBECNÍCH BUDOVÁCH
K dnešnímu dni víme, že nám byly schváleny 

všechny tři žádosti o dotace na pořízení 
fotovoltaického systému na obecní budovy. Solární 

panely budou instalovány na budově školy, čistírně 
odpadních vod a dále v areálu čističky a na střeše 
sokolovny. 

Město si od těchto projektů slibuje snížení 
provozních nákladů na elektrickou energii. 
Přebytek vyrobené energie, především v letních 
měsících, hodláme využít v rámci tzv. komunitní 
energetiky na dalších obecních objektech. 

V následujících měsících bude provedeno 
výběrové řízení na zhotovitele. Panely bychom rádi 
osadili co nejdříve, nejpozději do konce letošního 
roku.

BUDE TURNHALLE KULTURNÍ PAMÁTKOU?
V letošním roce jsme v bývalé německé tělocvičně 

(Turnhalle, č. p. 142) osadili kompletně repasované 
dveře. Na fotografiích na straně 6 můžete porovnat 
původní nálezový a nový stav. Dveře jsme objevili 
zazděné z obou stran. Jak jsme již informovali, loni 
jsme v  nižší části budovy nechali osadit sedm 
velkých oken s půlobloukem. Další čtyři okna, 
zazděná v  devadesátých letech, budou obnovena 
směrem do ulice v nově opravené části budovy, 
přesněji v místě dnešních potravin. Okna jsou sice 
už vyrobena, ale výměnu provedeme až ve 
vhodnější okamžik, abychom nenarušili provoz 
prodejny. 

Na únorovém zasedání zastupitelstva bylo 
schváleno podání žádosti na Národní památkový 
ústav, resp. na Ministerstvo kultury o získání titulu 
kulturní památka. Památkáři mají objekt v hledáčku 
už léta. Dne 14. 3. jej pečlivě zdokumentovali. 

Co nás k tomu vede? Jedná se o architektonicky 
cennou stavbu v centru obce, kterou chceme 
zachovat pro budoucí generace. Obnovu objektu již 
nyní konzultujeme s památkáři, neboť se jedná 
o  budovu v ochranném pásmu zámku Liběchov. 
V  současné době jsou veškeré náklady hrazeny 
z rozpočtu města. Pokud bude Turnhalle chráněnou 
kulturní památkou, může město získat na její 
obnovu další finanční zdroje. 
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Zároveň byla projektantovi zadána studie 
vnitřních úprav tak, aby objekt sloužil veřejnosti. 
Halový prostor by byl využit jako obchod/market. 
V budově by měly vzniknout také veřejné toalety 
a bistro.

Město Liběchov na konci loňského roku 
odkoupilo pozemky a dům č. p. 146 v Litoměřické 
ulici hned vedle Turnhalle. Záměrem je využít 
objekt na bydlení a propojit areál s městským 
bytovým domem, který se nachází v těsném 
sousedství. Dojde i k úpravě prostranství ve vazbě 
na postupně rekonstruovaný „obchoďák“. O dalším 
záměru Vás budeme informovat v příštích číslech.

NOVÝ OBECNÍ ROZHLAS
Čekáme na výsledek žádosti o dotaci na projekt 

pořízení nového rozhlasu a varovného systému, 
kterou jsme podali v prosinci loňského roku. 
Stávající systém z roku 2002 je již velmi zastaralý, je 
problematické sehnat náhradní díly. Kromě 
Liběchova je nově v plánu také pokrytí obce 
Ješovice, kde nyní rozhlas zcela chybí. Řízen bude 
systémem v počítači či pomocí mobilní aplikace. 
Hlavním úkolem rozhlasu je zajistit varování 
obyvatelstva při mimořádných situacích, kromě 
toho si slibujeme také možnost daleko efektivněji 
informovat obyvatelstvo o běžném dění. Celkové 
náklady se odhadují na 3 mil. Kč. Dotace na tyto 
projekty je 50 %. 

DALŠÍ…
Kromě jiného se zabýváme projektem veřejného 

sportoviště a úpravy parteru sokolovny (trvalé 
pódium, veřejné WC, parkování). V plánu je dořešit 

stavební povolení, vyjasnit otázku 
vlastnictví příjezdové cesty, která je 
zčásti majetkem neexistující osoby 
( m ě s t o o s l o v i l o Ú ř a d p r o 
zastupování státu ve věcech 
majetkových, přičemž deklaruje 
veřejný zájem), a hledat finanční 
zdroje pro stavbu.

Byla dokončena projektová 
d o k u m e n t a c e n a d o s t a v b u 
hasičské zbrojnice . Stávající 
opravená stodola bude rozšířena 
tak, aby umožnila parkování 
velkých hasičských vozidel, Tatry 
a  CAS. V plánu je vybudovat 
sociální zařízení, kuchyňku a šatnu 
pro naše dobrovolné hasiče. 
P ř e d p o k l á d a n é n á k l a d y s e 
odhadují na 2,8 mil. Kč. Dne 
18. března 2024 byla podána žádost 
o stavební povolení.

Letos máme v plánu také další pokus o vyřešení 
dopravní situace v Malém Liběchově.

Po celkovém geodetickém zaměření byla 
uzavřena objednávka na projektovou dokumentaci 
na vybudování chodníku kolem zastávek, 
kontejnerového stání a  nalezení vhodného místa 
pro přechod pro chodce. Bylo zadáno zpracování 
projektové dokumentace a předložen první návrh. 
Do současné doby si dopravní inženýři lámali 
hlavy, kam přechod umístit tak, aby nebyl v kolizi 
s  křižovatkou, čili aby splňoval normy. Nevzdali 
jsme se a vypadá to, že řešení existuje. Samozřejmě 
bude třeba navrhované řešení nechat schválit 
například Policií ČR nebo Ředitelstvím silnic 
a  dálnic, autobusovými dopravci atd. O  dalším 
vývoji vás budeme informovat.

B y l o o b j e d n á n o z p r a c o v á n í p ro j e k t o v é 
dokumentace na vývaziště pro osobní lodní 
dopravu, které by mohlo vzniknout u řeky. Byli 
jsme osloveni ředitelem společnosti Plavba a vodní 
cesty, o.p.s., ohledně vybudování infrastruktury pro 
vodní dopravu. Pro začátek by v Liběchově mohlo 
vzniknout právě vývaziště v podobě malého mola. 
Na jeho realizaci zkusíme požádat o dotaci 
Středočeský kraj, nejprve však musí vzniknout 
projektová dokumentace a je třeba získat patřičná 
povolení.

Pokud máte nějaké dotazy k probíhajícím akcím, 
nové náměty, neváhejte se na mě obrátit.

Nadále přeji dotacím úspěch!

Ing. Pavla Veverková, místostarostka města

Odhalení zazděných dveří v Turnhalle – a tytéž dveře po renovaci
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Stručná historie rekonstrukcí 
kaple sv. Ducha, Božího hrobu 
a sv. Kříže v Liběchově 

K a r e l H y a c i n t 
s v o b o d n ý p á n 
Villani de Castello 
P i lon ico , ma j i t e l 
l i b ě c h o v s k é h o 
panstv í v l e tech 
1650–1656, postavil 
na viniční hoře nad 
Liběchovem kapli 
s  p a t r o n á t n í 
hrobkou, ve které 
byl také pochován. 
Vyobrazení budovy 
se nedochovalo.
Jan Jáchym hrabě 
Pachta z Rájova, jenž 

vlastnil liběchovské panství v letech 1709–1742, 
nechal v roce 1734 kapli přestavět v barokním 
slohu. Ještě roku 1787 se píše, že kaple byla 
otevřená, opatřená mříží, za níž byl patrný Boží 
hrob. Podoba budovy se dochovala na kolorované 
rytině Josefa Ernsta, vytvořené podle originálu 
Antonína Pucherny z roku 1802. Na rytině je také 
patrná zídka nadstavená nad tarasem zajišťujícím 
strmý viniční svah, která byla bezpečnostní 
zábranou proti pádu. Pozůstatky zídky lemující celý 
okrsek kostela nad západním svahem jsou dodnes 
viditelné. (1)

Pan Jakub Veith, jemuž liběchovské panství 
patřilo v letech 1801–1833, kapli radikálně přestavěl 
a opatřil novou věží se zvonicí, rovněž značně 
rozšířil původní hrobku. V roce 1828 byla kaple 
zasvěcena svatému Kříži. 

O sto let pozdě j i , v roce 1928, maji tel 
liběchovského velkostatku Ing. František Homolka 
na své náklady zanedbanou kapli důkladně opravil. 
Dochoval se dobový snímek opravené kaple. (2)

V dubnu roku 1966 věž kaple vyhořela následkem 
blesku. V letech 1968–1969 Národní muzeum 
v  Praze, tehdejší majitel kaple, věž opravilo a při 
opravě střechy změnilo její podobu. Dosavadní 
valbová střecha byla protažena až k věži a opatřena 
novou prejzovou krytinou místo dosavadních 
b o b r o v e k . S t ěn y k a p l e b y l y z p e v n ěn y 
železobetonovou injektáží. Rekonstrukční práce 
byly provedeny v nedostatečném rozsahu a kvalitě. 
(3), (4)

MUDr. Šárka Bínová,
Liběchov sobě – spolek pro záchranu kostelíčka

1

4

3

2
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Základní škola na jaře 
Dobře naladěné divadlo a s ním „Princezna 

Čokoláda“. Krásnou pohádku si užili naši prvňáčci 
společně s kamarády ze školky. Mlsná princezna se 
jim moc líbila. 
Šesťáci si plně vychutnávali „Den bez školní 

tašky“. Ve třídě jsme mohli spatřit bizarní náhražky 
tašek, například vaničku pro miminko nebo velkou 
omalovanou krabici. 

Hodiny přírodopisu žáci milují, tentokrát jsme 
navštívili sedmáky, kteří probírají ptactvo. Zastihli 
jsme je při výrobě plakátů na téma „Ptáci naší 
krajiny“. Společně vytvářeli kouzelné práce, které 
následně prezentovali. Ostatně posuďte sami.

U ptactva ještě zůstaneme. V únoru k nám zavítali 
dravci a sovy. Program od Sokolnického dvorce 
potěšil všechny děti, žáky i dospěláky. Přednáška 
byla krásná a všichni jsme odnášeli úžasný zážitek.

Soutěživé aktivity jsou výborným nástrojem pro 
zlepšení interakce mezi dětmi v učebně a také pro 
efektivnější učení. Soutěže pomáhají dětem zapojit 
se do učení a posilují jejich motivaci ke zlepšení 
výkonu. O tom vědí své naši druháčci, kteří tuto 
soutěživost uplatňují například v hodinách tělesné 
výchovy. Podívejte se na jejich „opičí dráhu“.

Hledáme způsoby, jak moderně obohatit výuku 
ve škole. Přemýšlíme o zábavných a smysluplných 
programech. Jedním takovým je mobi lní 
planetárium, které nabízí sférické promítání 
vzdělávacích filmů a zábavných full-dome show 
nejen o hvězdách a vesmíru. Využívá při tom 
planetární kupoli přímo ve školách. Výukové 
programy jsou určeny žákům 1. a 2. stupně jako 
rozšíření výuky přírodopisu, vlastivědy, biologie, 
zeměpisu, chemie, fyziky a předmětů věnujících se 
ochraně životního prostředí. Do naší školy přijelo 
planetárium začátkem února a všichni jsme byli 
nadšení. Dozvěděli jsme se mnoho nového a užili si 
báječné projekce.

Země plná zajímavých lidí, rozličných emocí, 
exotických chutí a také pevné víry. To je Kambodža. 
V pátek 1. 3. žáci spolu s pedagogy zhlédli v MKD 
Mělník dechberoucí dokument z cyklu Planeta 
Země 3000 s podtitulem Kambodža – putování 
k  tajemné hoře. Česko-slovenská trojice cestovatelů 
je provázela překrásnou přírodou, pohnutou 
historií, tradicemi a mystikou. Nešetřila přitom 
humorem, ale ani tipy k zamyšlení. Jako třeba: Jaké 
je tempo našeho života? Dokážeme stále cítit 
spojení s přírodou? V jakém stavu předáme svoji 
planetu budoucím generacím? Každému se hlavou 
honila spousta myšlenek. Úchvatné záběry přírody, 
památek i lidí byly fascinující. 

„Nebojím se, pomůžu!“ Neziskový projekt osvěty 
v  oblasti první pomoci připravila společnost 
Záchranná služba MDT, z. s. Je určen výhradně 
dětem z mateřských a základních škol a zaměřuje se 
na celkovou zdravotní prevenci, řešení nešťastných 
událostí a poskytnutí základní první pomoci. Těm 
nejmenším formou her ukazuje, že nemocnice není 
místo, kterého by se měli bát. U starších žáků si 
v  rámci prevence všímá např. omamných látek, 
chování na pozemních komunikacích, obvazové 
techniky i toho, jak přistupovat k někomu, koho 
n a j d o u l e ž e t n a u l i c i ; v y s v ě t l u j e t é ž 
kardiopulmonální resuscitaci teoreticky i prakticky.

Ani naše družina nezahálí. Dovolte mi krátce 
popsat uskutečněné akce.

Králičí hop – vzácná návštěva „Hopáků 
z Bráníka“ dětem rozzářila oči. Králíčci byli úžasní 
a děti nadšené. Jedná se o sportovní disciplínu, ve 
které závodí člověk s králíkem. Králík je veden 
člověkem na vodítku v postroji. Králíci závodí ve 
čtyřech disciplínách: v rovinné dráze, parkuru, 
skoku vysokém a skoku dalekém.

Moje zvířátko – projektová výuka v družině. Děti 
si připravily povídání o svém oblíbeném zvířátku, 
které si také mohly nakreslit, vytisknout obrázek 
nebo přinést fotografii. Prezentace se podařily a děti 
byly za svou práci odměněny.
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Další družinový projekt byl únorový „Kreslený 
seriál“. Děti se domluvily na seriálu, který se jim 
nejvíce líbil, a pustily se společně do práce. Byl to 
úspěch a práce se povedly.

Tradiční dětský karneval je u žáků velmi oblíben, 
o čemž svědčilo velké množství nápaditých masek. 
Nechyběly ani soutěže, tanec a vyhlášení nejlepší 
masky. V samotném závěru si děti samy vyrobily 
masku motýlka. Všichni se výborně bavili.
Školička pro předškoláky – s našimi nejmenšími 

kamarády ze školky máme naplánovaná tři 
společná setkání. První dvě už proběhla 
a  předškoláci při nich zasedli do školních lavic 
spolu s prvňáčky a druháčky. Společně a s chutí se 
pustili do práce a svědomitě plnili zadané úkoly, 
které se tentokrát vztahovaly k pohádce o Sněhurce. 
Práce jim šla pěkně od ruky, i legrace bylo dost. 
Všichni už se těšíme na třetí setkání koncem tohoto 
měsíce.

A co nás nyní ještě čeká? 
Velikonoční projektová výuka – Jarní tvoření 

s SOU Liběchov – Zápis do 1. třídy – Čarodějnické 
odpoledne – Dopravní výchova se čtvrťáky.

Ale o tom až v příštím zpravodaji.

Za ZŠ a MŠ Liběchov Mgr. Jana Pravdová
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Co je nového ve školce? 
Školní rok se přehoupl do své druhé poloviny 

a u nás ve školce se stále něco děje. 
Při projektové výuce „Zvířátka v zimě“ jsme si 

povídali o životě zvířat v zimě a jak jim můžeme 
pomáhat. Také jsme něco dobrého donesli do lesa 
na místo, kde se zvěř pravidelně přikrmuje. Děti si 
vyrobily krmítko pro ptáčky 
a  během celého týdne mohly na 
počítači online pozorovat ptáky na 
krmítku v Záchranné stanici 
živočichů Makov. 

Začátkem února jsme se vydali do 
Prahy a druhé pololetí zahájili 
n á v š t ěv o u D i v a d l a S p e j b l a 
a Hurvínka. Pro některé děti bylo 
p r e m i é r o u n e j e n s l e d o v á n í 
představení ve skutečném divadle, 
ale i jízda autobusem. Oboje 
zvládly výborně . V pohádce 
s  názvem „Nezvaný host“ se 
u  S p e j b l ů z a b y d l e l p t á k 
Člunozobec, který si spletl adresu, a způsobil tak 
Spejblovi a Hurvínkovi potíže s bydlením. Nakonec 
se vše vysvětlilo a dobře dopadlo. Pohádka byla 
poutavá a výkon herců obdivuhodný. 

Druhou mimořádně vydařenou akcí byl zábavně- 
vzdělávací ekoprogram ,,Dravci, sovy a člověk“.

S živými ptáky přijel do školy pan Jan Brož ze 
Sokolnického dvorce. Děti se seznámily s našimi 
nejznámějšími dravci a sovami, dozvěděly se 
spoustu informací a zajímavostí z jejich života 
a  sledovaly je během volného letu. Byly zapojeny 
i do přímého kontaktu s ptáky a mohly se zeptat na 
to, co je zajímalo.

V únoru nemohl chybět ani tradiční „Pohádkový 
karneval“. Do různých veselých masek se převlékly 
nejen děti, ale i my učitelky a společně jsme prožili 
zábavné dopoledne plné her, soutěží a tance. Na 
závěr za všechno to snažení nechyběla drobná 
odměna.

Začátkem března k nám zavítalo Dobře naladěné 
divadlo s pohádkou „Princezna Čokoláda“.

Půvabná výchovná pohádka seznámila děti 
s  princeznou, která měla ráda jen sladkosti, 
bonbony a hlavně čokoládu. Bolelo ji z toho bříško, 
zoubky a byla celá bledá. Naštěstí ji jeden moudrý 
čaroděj naučil jíst zdravě a díky tomu byla krásnější 
než kdykoliv jindy. V průběhu představení se děti 

naučily jednoduchou písničku 
s Kašpárkem a pomáhaly vymýšlet 
zdravá jídla pro princeznu. 
Následující týden nám Divadlo 
Koloběžka dovezlo poetickou 
pohádku nazvanou „O princezně 
Pampelišce“. Princ Heřman v ní 
s  pomocí čarodějnice Kozí Brady 
vysvobodil princeznu, kterou 
uvěznil zlý čaroděj Zimolez. Hrou 
na píšťalku přivolal krahujce 
Lumíra s klíčkem a osvobodil tak 
nejen princeznu, ale zároveň jím 
odemkl jaro. 
I u nás zavonělo jaro. Při projektové 

výuce „Jaro na zahrádce“ jsme se seznamovali 
s  jarními květinami. Využili jsme obrázky, skutečné 
květiny zakoupené v obchodě, pozorování 
zahrádek při vycházkách. Dokonce jsme si zasadili 
pár cibulek do květináčů. Uvidíme, jací jsme 
zahradníci.

Nejčerstvější zážitek mají děti ze zábavně- 
vzdělávacího programu „Veselá kytara“, který byl 
plný písniček, legrace i poznání. Kromě zpívání se 
seznámily s nejrůznějšími hudebními nástroji podle 
zvukových nahrávek a obrázků, procvičovaly 
rytmiku, hru na tělo, řešily zvukové hádanky, 
cvičily a tančily. V závěru vytvořily velkou „Veselou 
kapelu“, kde si zahrálo každé dítko. Pan Martin 
Krulich, který nás programem provázel, předal 
všem muzikantům za skvělou spolupráci dětský 
časopis. Všichni jsme si tento pořad náramně užili 
a už se těšíme na další zajímavé akce.

Kolektiv učitelek mateřské školy
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Liběchovské maminky jsou skupina pro podporu 
a sdílení zkušeností nejen maminek s malými 
dětmi. Pokud hledáte příležitost k setkávání 
s  j inými maminkami, touž í te po zábavě 
a odpočinku nebo hledáte místo, kde by si vaše děti 
mohly v blízkosti rodičů hrát s vrstevníky, pak vás 
rády vezmeme mezi sebe.

Skupina Liběchovské maminky byla založena 
v  prosinci 2023, aby vytvořila prostor pro 
vzájemnou podporu a spolupráci mezi maminkami 
z Liběchova a okolních obcí. Scházíme se každé 
úterý od 16:00 do 18:00 v liběchovské sokolovně, 
kde probíhají různé aktivity pro děti a maminky. 
Každé setkání má své téma, které se mění podle 
ročního období, aktuálních událostí nebo nápadů 
účastníků. Například v prosinci se děti věnovaly 
vánočním výrobkům, v lednu byl karneval a různé 
hry, v  únoru jsme vyráběli masky a oslavili 
masopust v  Želízích, v březnu jsme uspořádali 
swap pro veřejnost a dílničky pro děti s velikonoční 
tematikou.

Dubnové aktivity se zaměří na přípravu dílničky 
pro tradiční pálení čarodějnic, které se uskuteční 
v  úterý 30. dubna v  Liběchově. Liběchovské 
maminky pro vás připraví stánek, kde dětem 
nabídneme malování na obličej, budou si zde moci 

vyrobit malou čarodějnici, čarodějnický klobouk 
nebo pavouka z balónku. Zapojí se tak do kouzelné 
atmosféry a pobaví se s kamarády.

Od května bude úterní setkávání v  sokolovně 
nahrazeno putováním po zajímavých místech 
Liběchova a  okolí. Zahájíme Kulturní léto 
návštěvou dílničky v  Uměleckém mlýně, kde se 
také dozvíme o historii a současném stavu této 
památky. Děti se mohou těšit na pohádkové čtení 
v  liběchovské knihovně, kde se seznámíme s jejími 
službami a nabídkou knih. Čeká nás také exkurze 
v Rybářství v Liběchově s možností nahlédnout do 
tajů rybářského řemesla.

V červnu se těšíme na setkání se skauty z přístavu 
Modrá Kotva a také na promítání filmu 
v Uměleckém mlýně v rámci Dne dětí.

Během prázdninových měsíců plánujeme 
návštěvu chráněné kulturní památky, kaple 
sv.  Ducha, Božího hrobu a sv. Kříže. Projdeme si 
křížovou cestu, nádhernou akustiku podzemí 
kostelíčku nám zprostředkuje kytarový koncert 
Nikoly Liederhaus a poté si na blízkém prostranství 
užijeme letní večer při ohništi a opékání špekáčků.

PUTOVÁNÍ PO LIBĚCHOVĚ:
30. 4. Pálení čarodějnic
5. 5. Zahájení Kulturního léta v  Uměleckém 

mlýně, dílnička
6. 5. Místní knihovna v Liběchově od 15 hod.
15. 5. Místní knihovna v Liběchově od 15 hod.
21. 5. Rybářství v Liběchově od 14:30 hod.
1. 6. Den dětí Liběchov, promítání filmu 

v Uměleckém mlýně
Bližší informace na FB stránce Liběchovské 

maminky. Změna programu vyhrazena.
Do budoucna plánujeme i další aktivity na akcích 

města, dále přednášky o výchově, zdraví, výživě, 
kráse nebo relaxaci. Chystáme také výlety po okolí, 
ale i celé republice. Od května nás čeká putování po 
Liběchově a výlety po okolí, od října do dubna se 
budeme scházet opět v liběchovské sokolovně.

Setkání Liběchovských maminek můžeme 
pořádat díky podpoře města Liběchov. Skupina má 
na své aktivity dobrovolné vstupné.

Chcete-li se zapojit, stačí nás kontaktovat přes naši 
facebookovou stránku „Liběchovské maminky“.

Pro pravidelné novinky a komunikaci se můžete 
přidat do naší WhatsApp skupiny: pošlete zprávu 
na číslo 605 337 392, rádi vás přivítáme mezi sebou.

Za Liběchovské maminky Jana Dvořanová

Jste maminkou z Liběchova nebo okolí? Přidejte se k nám!
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Černý kašel (pertuse) je jedním 
z  mnoha onemocnění, které se 
řadu let vyskytovaly jen vzácně, 
takže jsme téměř zapomněli, že 
existují a že se před nimi máme 
chránit. Před necelými sto lety 
ještě řada kojenců na černý kašel 

umírala, a většina rodičů proto s povděkem přijala 
nástup očkování. Patříme dokonce k zemím, kde 
prevence byla a je na velmi vysoké úrovni. Také 
proočkovanost byla po léta velmi vysoká, takže 
zejména v dětském věku nedocházelo k šíření 
závažných nemocí, jakou černý kašel bezesporu je. 

To, že se nyní objevuje v nebývale velkém počtu 
případů, je dáno několika důvody, které se načítají. 
V naší populaci je větší množství neočkovaných 
dětí – jednak dětí, které nemohou být očkovány ze 
zdravotních důvodů, jednak dětí, které jejich rodiče 
odmítají dát očkovat. Po každé vakcinaci navíc 
časem dochází k poklesu protilátek, a to u každého 
člověka trochu jiným tempem. Rovněž sama 
bakterie černého kašle se během let částečně 
změnila, takže nižší hladina protilátek jí už 
nedokáže vzdorovat.

Nejzranitelnější skupinou jsou novorozenci 
a kojenci, než u nich proběhne očkování. Nastávající 
maminka však může k ochraně děťátka přispět 
zvýšením vlastních protilátek, které přes placentu 
předává dosud nenarozenému dítěti. Proto se 
doporučuje přeočkování maminek ve 28. až 36. 
týdnu těhotenství. Je prokázáno, že očkování nemá 
nežádoucí účinky na plod ani na průběh 
těhotenství. Pokud se těhotná žena nechá takto 
očkovat, předá nenarozenému dítěti významně 
větší množství protilátek, a ochrana je tedy největší. 
Mladé ženy, které se přesto obávají očkování 
v  těhotenství, by měly na ochranu myslet raději 
dříve a podstoupit vakcinaci ještě před plánovaným 
těhotenstvím. 

Jak víme, černý kašel se nyní vyskytuje 
i  u  dospělých a ohrožuje hlavně seniory a lidi se 
sníženou imunitou. Proto se se nyní doporučuje 
alespoň jedenkrát v dospělém věku pacienta proti 
černému kašli přeočkovat.

P r o t i č e r n é m u k a š l i s e o č k u j e v žd y 
kombinovanými vakcínami: buď vakcínou proti 
černému kašli, tetanu a záškrtu, nebo v kombinaci, 
kde je k předchozím třem nemocem přidána ještě 
dětská obrna. Jedinou injekcí jste tak chráněni proti 
třem, respektive čtyřem chorobám.

Vakcína by neměla být podána těsně po očkování 
samotnou vakcínou proti tetanu, odstup by měl být 

nejméně jeden rok od posledního očkování proti 
tetanu. V současné době tyto vakcíny nejsou 
hrazeny z veřejného zdravotního pojištění, ale je 
hrazena jejich aplikace. K tomu téměř všechny 
zdravotní pojišťovny různým způsobem přispívají 
na doplňková očkování a zpětně hradí cenu vakcíny 
nebo její část.

Ordinace Liběchov bude mít už po Velikonocích 
k  dispozici vakcínu Adacel Polio proti černému 
kašli, tetanu, záškrtu a  dětské obrně. Zájemci 
o očkování se mohou hlásit v ordinaci na telefonním 
čísle 315 697 138 nebo prostřednictvím systému 
Medevio.

U černého kašle máme velkou výhodu v tom, že 
jde o bakteriální infekci a jsou k dispozici účinná 
antibiotika. Není proto nutné propadat panice. 
Spíše je zapotřebí na možnou infekci dlouhodobě 
myslet a nechat se očkovat, abychom dospěli ke 
kolektivní ochraně. Pak se černý kašel opět zařadí 
k nemocem, které jako kdyby ani neexistovaly.

Pokud máte příznaky podobné nachlazení, ke 
kterým se přidá intenzivní kašel, kontaktujte naši 
ordinaci, kde Vás přeléčíme.

Přeji Vám krásné jaro.
MUDr. Lucie Žáčková

P. S. Připomínám též nyní aktuální očkování proti 
klíšťové encefalitidě. Vakcíny máme v ordinaci 
a  pacientům nad padesát let jsou hrazeny ze 
zdravotního pojištění. 

Ordinace Liběchov k aktuální situaci: Černý kašel a očkování
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Modrá kotva hlásí 
LAN, lana a liběchovští superhrdinové, i tak by se 

daly shrnout předešlé dva měsíce z pohledu 
liběchovského skautského přístavu. 

SLAVÍME 55 LET
8. května náš skautský přístav, založený v roce 

1969, oslaví 55 let své existence. Při této 
příležitosti budeme v liběchovském zámku 
pořádat výstavu fotek s doprovodným 
programem. Další informace jsou k nalezení 
v přiložené pozvánce. 

Zvláštní poděkování patří rodině Homolkových 
a Zámku Liběchov, s.r.o., za poskytnutí prostor 
pro konání naší oslavy. 

LIBĚCHOVŠTÍ SUPERHRDINOVÉ
Po roce jsme znovu pro zábavu všech malých 

i  velkých zorganizovali v místní sokolovně 
maškarní ples. Po loňském námořnickém tématu 
došlo na superhrdiny. Po parketu se tak proháněli 
Ironman, Superman a celé hnízdo Spidermanů. 
Z  méně tradičních postav dorazilo duo ninjů, 
krotitel duchů a pochopitelně několik princezen 
včetně princezny Xeny bojovnice. 

Vítěz v soutěži o nejlepší masku mohl být ovšem 
pouze jeden a tím se stal hrdina pouštějící se do 
nejodvážnějšího dobrodružství ze všech – malý 
ženich ve slušivém společenském obleku s vestou si 
vybojoval první cenu v podobě skvělého dortu. 
V  těsném závěsu za ním skončila právě Xena a na 
třetí příčce se umístil Venom. Ani ostatní účastníci 
ovšem nepřišli zkrátka a kromě nachystaných her 
a parketu k tanci se každý mohl těšit z občerstvení, 
které upekla naše všestranná skautská vedoucí 
Maruška.

LAN PÁRTY
LAN párty je označení pro propojení řady 

počítačů v jedné místnosti za účelem hraní her. To 
pravděpodobně není to první, co si člověk vybaví 
ve spojitosti se skautem, nicméně i tak může 
vypadat naše víkendová akce. Proběhla 17. až 18. 
února, tedy v čase, který aktivitám v přírodě ještě 
tolik nesvědčí, a tak se skupina patnácti skautů 
a  skautek mohla v teple a pohodlí neratovické 
skautské klubovny opřít do vyostřených soubojů 
i chvilek oddychového hraní s přáteli.

Na menu byla léty ověřená hráčská klasika, jako 
fantasy strategie Warcraft III, sci-fi střílečka na 
prověření reflexů Halo a závodní standard 
FlatOut2. Pro fanoušky méně kompetitivních her, 
které nejsou dvakrát starší než průměrný účastník 

této akce, byl k dispozici i kreativní evergreen 
Minecraftu, a tak si každý přišel na své.

LANA
Neuběhly ani dva týdny a my jsme se pustili do 

zcela jiného podniku: vyrazili jsme na horolezeckou 
stěnu do Mšena. Sešlo se tu celkem patnáct 
nadšenců do sportu, který má od našeho běžného 
vodáckého zaměření celkem daleko. Zúčastnili se 
jak zkušenější lezci, tak naprostí nováčci, kteří 
ovšem nedostatek zkušeností doháněli nadšením 
tak intenzivním, že v neděli ráno budili hlavního 
vedoucího akce o hodinu dříve s dotazem, zda 
mohou jít znovu lézt.

Z DALŠÍCH AKTIVIT…
V březnu také dojde na pravidelné poměření sil 

našich skautů se smetáky, vrtačkami, šroubováky 
a vůbec nářadím všeho druhu při jarní údržbě naší 
klubovny. Ta má již svá léta, a proto se kromě 
generálního jarního vymetení pavouků pustíme i do 
větších úprav, především v podobě reorganizace 
naší loděnice a předělání dřevníku. Ale co bychom 
neudělali pro místo, které nám poskytuje základnu 
pro tolik dobrodružství a zážitků.

Na ten samý víkend připadne také výlet našeho 
klubu rodinného skautingu. Půjde o trasu 
netradičními cestami z Liběchova přes Chloumek 
až na Mělník. Tento klub také v únoru absolvoval 
zimní prohlídku zámku v Zákupech.

Kromě víkendových akcí probíhají i pravidelné 
schůzky ve všední dny, při kterých se v současnosti 
připravujeme na okresní kolo Závodu vlčat 
a světlušek – skautské soutěže pro děti mezi 6 a 11 
lety, která se uskuteční v dubnu. Naše posádky v ní 
samozřejmě aspirují na umístění na stupních vítězů.

 

Za Modrou kotvu Liběchov Filip Havlák
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Místní knihovna 
v Liběchově 

Rumburská 40 (vedle pošty)

Výpůjční hodiny 
pondělí a středa 

16:00–19:00

Knihovna Liběchov
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Jaro je odedávna spojeno s různými obyčeji 
a  tradicemi. Některé jsou stále živé, jiné skoro 
zapomenuté. Patří mezi ně Velikonoce, májové 
pálení ohňů i svatodušní svátky, signalizující brzký 
příchod léta (tzv. letnice). V selských domácnostech 
se tehdy zavěšovala nad stůl papírová holubička, 
představující Ducha svatého, a bylo zvykem 
provádět činnosti spojené s úmyslným hlukem, jako 
je střelba, hlasité práskání bičů a podobně, protože 
Duch svatý prý sestoupil z  nebes 
s  burácením hromů. Svatodušní doba 
proto také bývala oblíbeným termínem 
střeleckých soutěží. Roku 1869 se 
zámecký pán na Liběchově rozhodl 
využít této věci k ojedinělé aktivitě... 

Od roku 1811 bylo liběchovské panství 
v majetku rodu Veithů. Známý mecenáš 
Antonín Veith učinil zdejší zámek 
c e n t re m v l a s t e n e c ký c h s c hůz e k 
a  romantického umění. Dědicem a pokračovatelem 
v tomto díle byl pak jeho synovec, římský hrabě 
Antonín Ladislav Veith, který byl přesvědčeným 
patriotem a obhajoval české státoprávní i jazykové 
požadavky. Zároveň si uvědomoval nutnost soužití 
a spolupráce obyvatel obou jazyků v etnicky 
smíšených obcích, jakou tehdy byl i Liběchov. 
Nacionálními otázkami v té době žila velká část 
společnost i a bývaly tématem veře jných 
shromáždění, tzv. táborů lidu. Hrabě Veith se zjara 
roku 1869 začal zabývat nápadem uskutečnit 
v  Liběchově podobné shromáždění, kterého by se 
účastnili společně Češi i Němci. Forma tábora lidu 
mu ovšem připadala příliš zpolitizovaná. Společně 
s  liběchovským farářem, známým vlasteneckým 
knězem Filipem Čermákem, přišel nakonec na jiný 
nápad: nepůjde o žádný tábor lidu, ale o společnou 

slavnost inspirovanou zvyklostmi svatodušního 
času – Slavnost střelby na terč. V červnu téhož roku, 
v týdnu po svátku Seslání Ducha svatého, hrabě 
Veith skutečně zorganizoval v Liběchově střeleckou 
soutěž, které se účastnila řada veteránských 
a  ostrostřeleckých sdružení z širokého okolí: 
z  Mě lníka, Lužce, Hoštky, Štět í . . . Soutěž 
doprovázela lidová veselice, na které se podílely 
různé české a  německé spolky, kapely a pěvecké 

sbory. Akce tehdy přilákala tisíce 
diváků a byla jednoznačným úspěchem. 
Proslovy pozvaných řečníků, vyzývající 
k trvalému smíru, byly účastníky 
slavnosti z obou národních táborů 
spontánně a radostně přijímány. Jak 
později napsal jeden z nich: „Nastalo 
objímání Čechů s Němci – sliby věrnosti 
a přátelství,“ a liběchovským údolím se 

nesla dvojjazyčná patriotická zvolání: 
„ S L Á VA K O R U NĚ ČE S K É ! H O C H D A S 
KÖNIGREICH BÖHMEN!“1) Jakmile se pak na 
slavnosti objevil sám Veith, byl prý svorně Čechy 
i Němci vyzdvižen na ramena a nesen v průvodu za 
zvuků písně „Hej, Slované“ a  rakouské státní 
hymny „Ochraňuj nám, Hospodine“. Když hrabě 
viděl všeobecné nadšení, přislíbil, že bude slavnost 
každý rok opakovat. Bohužel, tato idyla trvala jen 
dočasně. Nešťastnou souhrou okolností se Veithova 
rodina dostala do vážných finančních potíží, a už 
v  roce 1872 byl proto nucen liběchovské panství 
odprodat. Zdejší střelecké slavnosti zanikly a jejich 
smířlivé poselství také. Národnostní poměry se pak 
pod vlivem německého nacionalistického tisku 
i  v  Liběchově vyostřovaly. Zejména po roce 1878, 
kdy se zdejší panství dostalo do majetku 
říšskoněmeckého rodu von Arnim.2) „Velké“ dějiny 
Evropy a světa se tehdy už vydaly po koleji, která 
vedla ke katastrofám obou světových válek. Sen 
o  pokojném soužití bez nepřátelství a intrik se 
ukázal nereálným. Přesto by střípek zdejší historie, 
vyprávějící o tom, jak se Liběchovští snažili střelbou 
na terč a společnou veselicí dosáhnout obecného 
smíru, neměl být zapomenut. Ani naše doba není 
bez nespravedlnosti a sporů, velkých válek 
i  drobných sousedských nedorozumění, křivd 
a  záští. I nám je třeba slavit Svatodušní svátky 
v Duchu a Pravdě s pokornou modlitbou, ať mír dál 
zůstává s touto krajinou...

Markéta Bahníková
Poznámky: 
1) Noviny Pšovan dne 11. 9. 1892. Pisatel Er. V.
2) Šantin, Miroslav Jan, Historie farnosti Liběchov v letech 

1700–1945, Rigorózní práce, Prešov 2015.

Slavnost smíření v Liběchově: Střelbou a lomozem ke smíru

Barokní kartuše nad balkonovými dveřmi zámku Liběchov 
s vepsanými iniciálami AV (Antonín Veith)
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Kulturní léto ve mlýně začíná v květnu 

Rádi byste zašli na koncert, divadelní představení, filmové promítání nebo workshop? Za uměleckým 
zážitkem nemusíte cestovat daleko. Rozmanitý kulturní program oživí liběchovský mlýn od května do 
října. Přijďte k nám zažít něco krásného. Myslíme na děti, ale nezapomínáme ani na příjemné oddechové 
chvilky jen pro vás dospělé. 

Druhý ročník Kulturního léta ve mlýně zahájíme v květnu s dětmi. Na výtvarném workshopu bude 
zahájena výstava kreseb a maleb budovy mlýna dětí z Liběchova a okolí. (Budeme rádi, pokud své 
potomky také zapojíte. Své kresby můžete pak přinést s sebou na workshop a my je vystavíme.) 
Červnové oslavy Dne dětí obohatíme filmovým promítáním. O týden později nabídneme pro dospělé 
a  větší děti divadlo v režii souboru Buchty a loutky. O prázdninách poprvé proměníme dvůr mlýna 
v kulturní prostor. Pod širým nebem zahraje balkánská kapela s prvky reggae a ska Mr. Loco a po ní 
vystoupí punkové uskupení Harmasan. Konec prázdnin oslavíme divadelním zážitkem pro děti – zahraje 
Ústav úžasu. Zářijové Dny evropského dědictví budou mít ve mlýně hudební podobu. Celou rodinu 
můžete vzít na koncert ČaroTaje a zažít lidovou hudbu trochu jinak. Kulturní léto zakončíme v říjnu 
autorským čtením s přesahem do slam poetry. 

Pro více informací 
sledujte náš web
 www.umeleckymlyn.libechov.cz
Facebook @umeleckymlynlibechov.
Můžete nám napsat na e-mailovou 

adresu umeleckymlyn@gmail.com
nebo zavolat na +420 734 866 097.

Děkujeme za podporu 
Městu Liběchov
Středočeskému kraji
Ochrannému svazu autorskému

Červená Karkulka, aneb to je ale náhodička
Umělecký mlýn, srpen 2023
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Mimo pravidelné porady a pracovní soboty jsme 
v poslední době zaměřili svoji pozornost na opravu 
karoserie nástavby u vozidla TATRA 815 CAS 
32/9000 – S3R a dále na jeho dovybavení 
pracovním osvětlením nad kabinou vozidla 
a světelné rampě nad nástavbou. O tom, jak se nám 
to svépomocí povedlo, se můžete osobně přesvědčit 
na Kostelíčku u příležitosti tradičního pálení 
čarodějnic, kde Tatra bude k vidění.

Během pracovních sobot udržujeme naši techniku 
a vybavení v akceschopném stavu. A při poradách 
se zaměřujeme zejména na plánování akcí a řešení 
aktuálních stavů, důležitých pro správný chod 
jednotky. 

V rámci operačního řízení byl naší jednotce od 
začátku roku již dvakrát vyhlášen požární poplach: 
První výjezd se uskutečnil 4. ledna. Jednalo se 
o požár garáže, který se rozšířil do přilehlého domu 
a ohrožoval sousední nemovitost na Mělníku. Při 
tomto zásahu jsme zajišťovali kyvadlovou dopravu 
vody.

Druhý výjezd proběhl 6. února. Síly a prostředky 
naší jednotky směřovaly do ulice Pražská, kde se 
nalézalo odstavené vozidlo, u kterého byla 
nahlášena zahořelá pneumatika. Po příjezdu na 
místo zásahu již jednotka HZS Mělník měla celou 
situaci pod kontrolou a naší pomoci již nebylo 
třeba.

Podílíme se také na kulturním a společenském 
životě města. V nejbližších týdnech a měsících se 
zapojíme do organizace dále uvedených akcí 
a těšíme se, že se na nich s Vámi setkáme.

CO PRO VÁS PŘIPRAVUJEME? 
Dne 30. 4. proběhne již tradiční pálení čarodějnic 

na Kostelíčku. Program bude zahájen přeletem 
čarodějnice nad hranicí a následným zapálením 
hranice v 18 hodin. Proto doporučujeme dostavit se 
na místo včas. Nachystán bude také již tradiční 
hasičský stánek s občerstvením. Novinkou letošního 
ročníku bude tvořivý stánek „Liběchovských 
maminek“, ve kterém si můžete vyrobit originální 
malou čarodějnici podle svých představ a mnoho 
dalšího. Ve stánku bude dostupné též malování na 
obličej nejen s čarodějnickou tematikou. Pro dobrou 
náladu, příjemný poslech a samozřejmě k  tanci 
bude hrát Jack Daniels Band ze Štětí.

Další plánovanou akcí je již tradiční Májová 
zábava pod sokolovnou v Liběchově, která se letos 
uskuteční 18. 5. Od 15 hodin bude otevřen stánek 
s občerstvením. Od 16 do 19 hodin hrajeme na přání 
pro děti a rodiče. Od 20 hodin k tanci a poslechu 
zahraje oblíbený DJ DAN HAMPL. Kromě skvělé 
muziky, tance a zábavy se můžete těšit na stánek 
plný dobrého pití a jídla.

Začátkem června se s námi můžete potkat na 
dvou akcích města zaměřených na oslavu Dne dětí. 
První se uskuteční 1. 6. v Liběchově a druhá 2. 6. 
v  Ješovicích. Děti čekají stanoviště s úkoly, hašení 
domečku, ukázka hasičské techniky a vybavení, 
skákací hrad. Občerstvit se budete moci v našich 
stáncích. Upřesňující informace naleznete na 
plakátech konkrétních akcí. Těšíme se na vás!

Za liběchovské hasiče Miroslav Haška

Zprávy ze zbrojnice aneb Co se událo a plánuje u liběchovských hasičů

Rozpis fotbalových zápasů SK Liběchov, z. s. – jaro 2024 
14. neděle 31. 3. 10:30 SK Liběchov, z. s. TJ Eletis Lužec B

15. sobota 6. 4. 16:30 FC Lobkovice, z. s. SK Liběchov, z. s.

16. neděle 14. 4. 10:30 SK Liběchov, z. s. TJ Sokol Ovčáry

17. sobota 20. 4. 17:00 TJ Liaz Vehlovice, z. s. SK Liběchov, z. s.

18. neděle 28. 4. 10:30 SK Liběchov, z. s. TJ Start Mlékojedy

19. sobota 4. 5. 10:15 AFK Hořín, z. s. SK Liběchov, z. s.

20. neděle 12. 5. 10:30 SK Liběchov, z. s. FK Mělník 1909

21. neděle 19. 5. 17:00 SK ROMA Mělník SK Liběchov, z. s.

22. neděle 26. 5. 10:30 SK Liběchov, z. s. TJ Kly, z. s.

12. neděle 2. 6. 17:00 SK Slavia Velký Borek B SK Liběchov, z. s.

13. neděle 9. 6. 17:00 TJ Sokol Dřísy SK Liběchov, z. s.
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Jeden den ve světě vědy
Antonín Nesměrák o své stáži v Laboratoři 

buněčné regenerace a plasticity
Místo tradičních aktivit jarních prázdnin, jako je 

lyžování či výlety, se Antonín Nesměrák, student 
druhého ročníku Gymnázia Jana Palacha 
v Mělníku, rozhodl strávit jeden den v nečekaném 
prostředí. Vstoupil do světa vědy a výzkumu, a to 
díky stáži v Laboratoři buněčné regenerace 
a  plasticity, kde měl možnost spolupracovat 
s doktorandkou Evou Kamennou.

Během své stáže měl Antonín příležitost 
nahlédnout do procesů manipulace s bílkovinami, 
a  dokonce se sám zapojit do experimentů. Jeho 
práce přispěla k potvrzení úspěšné tvorby nové 
transgenní linie buněk, která by mohla být využita 
v l é čbě H u n t i n g t o n o v y c h o ro b y, d o s u d 
n e v y l é č i t e l n é h o a b o h u ž e l s m r t e l n é h o 
neurodegenerativního onemocnění.

S Antonínem jsme si povídali o jeho zážitcích 
z  této stáže a o tom, jaké to bylo vkročit do světa 
vědy a malinko přispět k biomedicínskému 
výzkumu. Přinášíme vám jeho příběh a pohled na 
výzkum z perspektivy mladého nadšence pro vědu.

 

Jak vznikl nápad téhle jednodenní stáže?
Nápad vznikl v hlavě paní Kamenné, nikoli v mé. 

Bylo to na Noci vědců, kterou ve výzkumáku 
pořádali. Zastavil jsem se u stánku, kde nám 
vysvětlovali práci s DNA a genetické manipulace, 
a asi jsem měl moc dotazů. Na návrh této stáže jsem 
skoro automaticky kývl.

Co přesně jsi v laboratoři dělal?
Bylo to mnoho práce s pipetou, jejímž smyslem 

bylo sesbírat buňky z tkáňové kultury, dále jsem 

z nich izoloval proteiny a měřil jejich koncentrace, 
aby se mohla potvrdit za pomoci western blotu 
přítomnost PTBP 1 proteinu, který jsme přenesli 
v nové transgenní linii.

Co tě nejvíce zaujalo?
Zaujalo mě množství toho, co nám může moderní 

genetika nabídnout, stejně jako množství angličtiny, 
k t e r á b y l a n a k ažd é m k ro k u , m n ož s t v í 
laboratorních přístrojů a mrazáků.

Myslíš, že tuhle zkušenost s vědou využiješ dál 
ve svém studiu či při hledání práce?

Jistěže. Byla to zajímavá zkušenost, kterou bych 
doporučil všem. Dnes sice ještě nevím, čím 
v  budoucnu budu a jakému zaměření se budu 
věnovat, ale určitě mi to pomůže při rozhodování.

Barbora Vošlajerová a Jana Zásmětová

Antonín Nesměrák ve sterilním boxu odebírá buňky 
z tkáňové kultury. Foto: E. Kamenná

Světový den žab ve znamení nového „žabího“ objevu 
Pozoruhodný způsob rozmnožování známý u skokana zeleného, 
který vytváří pohlavní buňky jako své vlastní klony, popsali naši 
kolegové u dalšího druhu skokana z jižní Evropy, skokana 
Grafova. Unikátní reprodukce bez míchání genetické informace 
od obou rodičů bude pravděpodobně rozšířená i u dalších druhů 
s hybridním původem. Obojživelníci, kteří jsou právě díky svému 
způsobu rozmnožování, úzce vázaném na vodní prostředí, 
nejvíce ohroženou skupinou živočichů, tak přinášejí zcela zásadní 
poznatky o rozmanitosti reprodukčních strategií.
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